
Co nás čeká v budoucnosti s odpady

Už je to pro mnohé asi otravné číst stále dokola, jak a proč se mají třídit 
odpady. Situace je bohužel ale taková, že odpady se stávají opravdu velkým 
problémem, prakticky celosvětovým, ale otázky CO, KAM A ZA KOLIK se razantně 
řeší i v naší obci. Tytam jsou časy, kdy se papírny sápaly po každém svazku starých 
novin a štědře za to platily. Po vichřicích a napadení stromů kůrovcem je dřeva na 
výrobu papíru dostatek. Pryč jsou i časy, kdy se Čína, ale i naši výrobci sháněli po 
lahvích a víčkách z nápojů v plastu. Použitého plastu je všude přebytek, o tom ví své 
asijské řeky i oceány. Lidé u nás se naučili sice celkem dobře třídit, ale i tak obec na 
likvidaci těchto odpadů doplácí. A to opravdu nemálo. Aby trochu ušetřila, byl do TS 
pořízen lis na papír, ale i ten musí pracovníci technických služeb před lisováním 
ručně dotřídit. Někdy je to jen pro silný žaludek! Proč se v papíru najdou celkem 
často třeba použité dětské pleny, to hlava nebere! A jak vyrobit nový papír z betonu, 
který někdo vyhodil s pytlem do papírového kontejneru, také netušíme!  Stejné je to 
s polystyrenem ve žlutých pytlích. Polystyren je komodita, která se dá zpeněžit 
zvlášť, proto je nutno ho nosit zvlášť do sběrného dvora, což se bohužel vždy neděje.
Přestože i na tříděný odpad obec doplácí, pořád je to nesrovnatelně méně než platba
za netříděný odpad černých popelnic odvážených kuka vozy. Proto se třídit pořád 
vyplatí. A to nejen obci, ale i jednotlivému občanovi. Čím více bude obec produkovat 
netříděného odpadu, tím více budou stoupat poplatky občanů za popelnice. Letošní 
zvýšení na 560 Kč by tedy mohl být jen varovný začátek. Vzhledem k tomu jak 
raketově stoupají ceny za ukládání netříděné odpadu na skládky, jak ceny navyšují 
firmy, které tento odpad z naší obce vyvážejí, není nadsazené počítat s  možným 
navýšením poplatku za popelnice i o 200 %. Nebo stopnout většinu plánovaných 
investičních akcí, přestat stavět, rekonstruovat, opravovat a vysazovat, a „uspořené“ 
prostředky „investovat“ do likvidace toho, co nám prakticky nepřináší žádné potěšení.

Současná legislativa tak vyžaduje ráznou změnu systému nakládáním 
s odpady, a to i v naší obci. Během příštích let se zřejmě vrátí platba za odpady 
jednotlivých poplatníků na jednoho plátce, který bude nejen hradit poplatek za celý 
dům, ale zároveň ručit za všechny jeho obyvatele, a to bude vlastník nemovitosti. 
Přes neustálé apely na správné třídění, dochází u mnohých občanů neustále 
k porušování nařízení, jak jsme zmínili výše. Protože není možné kontrolovat každý 
modrý nebo žlutý pytel, který je právě vynášen před dům, musí být možná adresná 
kontrola i dodatečně. V návrhu je systém, kdy by každý rodinný dům a každé 
společenství vlastníku v bytových domech mělo vygenerován čárový kód. Štítky 
s tímto čárovým kódem by se vylepovaly na modré, žluté a oranžové pytle a na 
kontejnery u domů. Pokud by pracovníci TS našli při třídění odpadů nějaký 
prohřešek, byl by „provinilec“ snadno identifikovatelný, a tudíž i postižitelný. Kdo se 
prohřešku konkrétně dopustil, to už by si museli obyvatelé (plátci) vyříkat s 
příslušníky své domácnosti nebo bytového domu.

Stejné to bude s podnikateli. Odpady vzniklé z provozování podnikatelské 
činnosti nemá obec povinnost likvidovat, a to ani v případě, že má podnikatel v obci 
trvalé bydliště. Takový podnikatel musí doložit, že tyto odpady likviduje jiným 
způsobem. Týká se to jak tříděného, tak i netříděného odpadu. Obec má prostředky 
jak může v registrech živnostníků dohledat předmět podnikání a podnikatele si 



předvolat k doložení potvrzení o likvidaci odpadů a následně celou situaci řešit 
v součinnosti s odpovědnými úřady.

Další problematickou oblastí jsou nemovitosti, ve kterých není nikdo trvale 
hlášen. Každá nemovitost má ale svého majitele a ten je povinen zákonný poplatek 
za likvidaci odpadů uhradit. Tím mu sice nevzniká právo na zapůjčení popelnice a 
odvozu netříděného odpadu, ale po prokázání vztahu k nemovitosti může plně 
využívat sběrný dvůr. Pokud je nemovitost pronajímána, musí si nájemci, kteří zde 
nejsou trvale hlášeni, sami opatřit popelnici nebo kontejner. Tedy pokud tak neučinil 
majitetel nemovitosti v rámci nájemní smlouvy. Pronajmout si je mohou u obce, kde 
také zaplatí poplatek za svoz, který se odvíjí od velikosti nádoby a četnosti svozu 
odpadů.

VeP

Dodatek redakce: Pracovníci obecního úřadu musí poměrně často telefonicky nebo 
e-mailem odpovídat na dotazy, kdy je otevřen sběrný dvůr a jak se zbavit různého 
odpadu. Přitom toto vše je možné najít v ročence „RÁDCE, JAK NA ODPADY 
V ROCE 2020,“ kterou každá rodina dostala do poštovní schránky nebo je k dispozici
na obecním úřadu. Nebo je neznalost způsobena tím, že pracovníci TS nacházejí 
tyto ročenky ve velkém množství vyhozené v papírovém odpadu?


